

ФИНАНСОВЫЙ СЧЕТ - ОСНОВНЫЕ КОНЦЕПЦИИ, ДЕФИНИЦИИ И КЛАССИФИКАЦИЯ АКТИВОВ И ПАСИВОВ

Анатолий Христов*

РЕЗЮМЕ Внимание в этой статье уделено теоретическим и методологическим проблемам при разработке финансовых счетов. Подчеркнуты основные определения и концепции.

Автор рассматривает место финансовых счетов в системе национальных счетов, согласно Европейской системы счетов (ESA'95). Описываются связи между текущими и аккумулирующими счетами. Дается определение понятия нето полученных /нето предоставленных займов описывая два метода для их вычисления. Сделан вывод, что на практике получение одних и тех же результатов по двум методам для нето полученных /нето предоставленных займов является одной из самых трудных задач, возникших при разработке национальных счетов во всех странах.

Автор подчеркивает, что точное определение различных категорий финансовых активов и пассивов имеет исключительное значение для правильной корреспонденции с конкретными позициями и практического построения структуры финансового счета. Рассмотрены некоторые граничные случаи отношения активов и пассивов в финансовых счетах, както и ее самое общее практическое использование для:

- разработки оценки и прогнозов;
- анализа монетарной политики;
- международных сравнений финансовых структур.

FINANCIAL ACCOUNT - BASIC CONCEPTS, DEFINITIONS AND CLASSIFICATION OF ASSETS AND LIABILITIES

Anatoly Hristov*

SUMMARY This article focuses on the theoretical and methodological problems accompanying the elaboration of the financial account. The basic definitions and concepts are described.

The place of the financial account in the National Accounts system is discussed with regard to the European System of Accounts (ESA '95). The relations between current and accumulation accounts are described. The indicator net lending/net borrowing is determined and two methods for its calculation are described. The conclusion is drawn that in the practice to obtain similar results under the two methods for net lending/net borrowing is one of the most difficult tasks, concerning the elaboration of National Accounts in all countries.

The exact definition of the different categories financial assets and liabilities is extremely important for the right placement in the specific positions and for the practical establishment of the structure of the financial account. Some of the borderline cases of asset and liabilities placement in the financial account are discussed. Generally, in practice the financial account is used with respect to:

- elaborating assessments and prognosis;
- analyzing monetary policy;
- international comparisons of financial structures.

* Chef expert at the Division "Business Tendencies and Enterprises" at the National Statistical Institute, Sofia, 10 "6 September" St.